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Uns 3.500 escolars
van participar 

al Dia dels Arbres i
els Àrids

Entrevista a
Valentí Pich

president del 
Consell General 

de Col·legis 
d’Economistes 

d’Espanya

La Falconera de
PROMSA, una

explotació sostenible
i preocupada per

l’entorn

E
ls dies 29 i 30 de maig, Barcelona ha estat la
seu de l’Assemblea de Delegats de la Unió
Europea de Productors d’Àrids (UEPG). Es

tracta d’una cita anual que reuneix a representants
de les 22 associacions que integren la UEPG, així
com a un panell d’experts que han abordat la pro-
blemàtica de l’accés als recursos miners. L’Associa-
ció amfitriona ha estat la Federación de Áridos

(FdA), constituïda pel Gremi d’Àrids de Catalunya,
ANEFA i ARIVAL. 

El dia 29 va tenir lloc el Fòrum d’Empresaris. Més de
90 persones es van citar a l’edifici Llotja de Mar de
la Cambra de Comerç de Barcelona, on es va deba-
tre sobre l’abastiment d’àrids per a la construcció,
una preocupació comuna a tota la indústria extracti-
va europea. Es va analitzar la situació actual des de
diferents punts de vista, mediambiental, econòmic,
industrial, etc. i es van aportar noves propostes i ini-

ciatives per tal d’afavorir l’accés a una matèria prima
tan fonamental pel desenvolupament com és l’àrid. 

El Fòrum es va inaugurar amb els discursos de Pas-
qual Roca, president de la FdA i vicepresident del
Gremi, i Denis Mertens, president de la UEPG.
Antony Fell, secretari general de la UEPG, va ser
l’encarregat d’exposar les conclusions de la trobada

i la cita va ser clausurada per Francesc Sabio, sub-
director general d’Energia i Mines de la Generalitat, i
Luis Alfonso de Molina, subdirector general de
Mines del Ministeri d’Indústria, Turisme i Comerç. 

Durant la seva intervenció, tant Pasqual Roca com
Denis Mertens van destacar el compromís del sector
extractiu europeu amb el desenvolupament sosteni-
ble i, sobre tot, la necessitat d’afavorir l’accés als
recursos miners. Les dificultats en el subministra-
ment d’àrids és un tema que la UEPG ja va plantejar

Antony Fell, Denis Mertens, Pasqual Roca i César Luaces, d’esquerra a dreta, durant la presentació del Fòrum

d’Empresaris de la UEPG.

El sector extractiu europeu 

es reuneix a Barcelona

Tant Pasqual Roca com Denis Mertens van destacar la necessitat d’afavorir
l’accés als recursos miners 

20

13

5

4705_GREMI ARIDS.qxp  17/06/2008  9:49  PÆgina 1



Juny 2008 EDITORIAL

2

E
n els darrers anys,
el sector extractiu
català ha evolucio-

nat de forma molt signifi-
cativa, fins arribar a convertir-se en un dels sectors econòmics
més respectats dintre del món industrial i polític. Gràcies a l’es-
forç constant i a la feina seriosa i ben feta, hem deixat enrere la
imatge de sector despreocupat pel seu entorn i ens hem
col·locat a l’avantguarda de la sostenibilitat empresarial. I en
aquesta evolució, el  Gremi d’Àrids de Catalunya ha tingut un
paper fonamental, tot representant els interessos del sector,
alhora que explicant a la societat i les Administracions la funció
clau que l’àrid té en la nostra societat. I és que es tracta d’un
material que no només és important en el desenvolupament del
nostre dia a dia (és la segona matèria més consumida només
després de l’aigua) sinó que ha estat bàsic en la història i l’evo-
lució de la humanitat. 

A més, d’aquesta labor pedagògica, en els últims dos anys, les
activitats del Gremi han pres una forta dimensió estatal i interna-
cional, gràcies a la creació, juntament amb ANEFA, de la Fede-
ración de Áridos (FdA). Ara, l’Associació d’Empreses d’Àrids de
la Comunitat Valenciana (ARIVAL) s’ha incorporat també a la
FdA i esperem que, ben aviat, s’hi afegeixin altres gremis i asso-
ciacions també molt representatius en els seus respectius terri-
toris. La FdA, presidida per Pasqual Roca, vicepresident del
Gremi, suposa un punt d’inflexió important, ja que permet al sec-
tor extractiu estatal expressar-se amb una veu única i forta,
representant a més de 700 empreses de tot l’Estat. 

Però no només això, sinó que a través de la FdA, el Gremi té
contacte directe i participa activament en l’Union Européenne
des Producteurs de Granulats (UEPG). Fruit d’això, els dies 28,
29 i 30 de maig, Barcelona va ser la ciutat escollida per la UEPG

per celebrar la seva Assemblea Anual de Delegats. Es tracta
d’una fita de ressò internacional, que reuneix les associacions
extractives de tot Europa, polítics, i experts del nivell més alt.
Organitzar aquesta trobada anual va ésser no només un honor,
sinó també una prova més del prestigi que actualment té el nos-
tre sector. Més de 90 persones van omplir la sala de plens de la
Llotja de Mar per participar en les conferències del Fòrum d’Em-
presaris, on el tema fonamental va ser la dificultat amb què es
troba el sector per accedir a la matèria primera. Va quedar patent
que tota Europa comparteix aquesta mateixa inquietud, i que les
dificultats d’accés als recursos són una problemàtica comuna
que cal solucionar. Trobades com aquesta serveixen, no només
per compartir els problemes, sinó per aportar-ne nous punts de
vista i treballar per posar-hi remei. Cal que el sector sigui proac-
tiu vers la nova legislació que ens arriba des de la Unió Europea
per tal d’evitar desgavells com el de Xarxa Natura 2000. Recor-
dem que el Gremi va aconseguir salvar més de 100 explotacions
de la Xarxa. Però, recordem també, que l’esperit amb què es va
crear aquesta directiva no tenia entre els seus objectius la prohi-
bició de les activitats industrials en el seu territori de forma genè-
rica. Per aquesta raó, el Gremi manté una actitud proactiva vers
la nova legislació, no només local i autonòmica, sinó també esta-
tal i europea, que afecta al sector. 

Així doncs, cal que estiguem atents al que passa a Catalunya, a
tot l’Estat i a Europa. I cal que, com a Gremi, expliquem a la
societat civil i a l’administració, el paper fonamental de la nostra
activitat. Els àrids, aplicant la tecnologia, són estratègics per la
construcció de les infraestructures necessaries d’una societat
moderna i sostenible. La indústria extractiva és bàsica pel desen-
volupament humà i així ho hem de transmetre a la societat.  

Joaquim Roca Pagés

President del Gremi d’Àrids de Catalunya

Editorial
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davant del vicepresident de la Comissió
Europea, Günter Verheugen, en una reunió a
l’octubre passat. El sector extractiu està pre-
ocupat per les dificultats amb que, cada dia
més, es troben les empreses per tal d’obtenir
i renovar permisos. Aquesta situació s’origina
en una mentalitat anomenada “not in my
backyard” (no al pati de casa meva) que té
lloc arreu d’Europa i que  podria arribar a
posar en perill la competitivitat del sector. Així,
durant l’encontre es va posar de manifest la

necessitat de planificar i assegurar el submi-
nistrament futur d’aquesta matèria prima tan
essencial, com són els àrids. En aquest sen-
tit, els empresaris de tota Europa s’han mos-
trat preocupats per l’accés als recursos. Han
compartit les mateixes inquietuds i han coin-
cidit en la seva intenció de compatibilitzar el
desenvolupament sostenible i la indústria
extractiva. 

En el Fòrum van intervenir un seguit de convi-
dats que van abordar diferents temes d’in-
terés. Anna Terrón, secretària per a la Unió
Europea (UE) i delegada del Govern de Cata-
lunya davant la UE  va parlar sobre l’organit-
zació dels afers exteriors a Catalunya.. Per la
seva part, Lluís Laguna, subdirector general
d’intervenció i qualificació ambiental de la
Generalitat va presentar un balanç entre el
subministrament d’àrids i la protecció del
medi ambient. César Luaces, director general
de la FdA, va realitzar dues ponències. En la
primera, va centrar el seu discurs en l’evolució
del sector espanyol dels àrids durant el 2007,

mentre que en la segona conferència desta-
cava la importància dels àrids en el subminis-
trament estratègic de matèries primeres. D’al-
tra banda, ha intervingut Concepción Olmeda
(ACTEMA), consultora de la Direcció Gene-
ral del Medi Ambient – Comissió Europea per
a la coordinació del Document Guia. Olmeda
va presentar el projecte guia de la Comissió
Europea sobre la Xarxa Natura 2000. Els
assistents es van mostrar especialment inte-
ressats en aquesta intervenció, ja que es trac-

ta d’una directiva que ha suscitat controvèr-
sies en tots els països europeus. Olmeda va
explicar que la directiva no s’ha interpretat tal

i com va ser concebuda, i va convidar a tots
els assistents a col·laborar en el projecte guia
i aportar els seus suggeriments. Per últim, va
tancar el torn de ponències Alfredo Pastor,
professor de l’IESE i doctor en Economia, qui
va abordar el tema de l’abastiment sostenible
de matèries primeres minerals.

D’altra banda, el dia 30 va tenir lloc l’Assem-
blea General de Delegats de la UEPG. Es
tracta d’una acte anual, de caràcter intern on
es debaten temes referents a quatre grans
àrees de treball: salut y seguretat, medi
ambient, aspectes tècnics i qüestions econò-
miques. De nou, entre els temes abordats
durant l’acte va sorgir la problemàtica que
existeix de forma generalitzada a Europa per
tal d’accedir als recursos miners. L’Assemblea
de l’any vinent tindrà lloc durant el mes de
maig, a Oslo, Noruega. 

Amb motiu d’aquesta trobada del sector

extractiu europeu, s’ha presentat, també, l’in-

forme estadístic anual. A l’àmbit dels països

integrats a la Unió Europea de Productors

d’Àrids (UEPG) Espanya continua al segon

lloc, per darrera d’Alemanya i per davant de

França, pel que fa al consum d’àrids, segons

dades de la UEPG durant el 2006.
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El Fòrum va reflectir el compromís de tot sector extractiu europeu
amb el desenvolupament sostenible

LA UNIÓ EUROPEA

DE PRODUCTOS

D’ÀRIDS (UEPG)

Aquest any, la UEPG ha complert 21 anys,
un període durant el qual l’Associació ha
consolidat el seu prestigi i eficàcia a l’hora
de defensar els interessos de la indústria
extractiva davant les institucions europees.
La UEPG es va constituir l’any 1987 i, des
de llavors, ha tingut com a principal objec-
tiu promoure els interessos de la indústria
extractiva europea i representar a les asso-
ciacions membres de cada Estat en allò
referent a les polítiques econòmiques,
mediambientals, tècniques, de seguretat i
de salut. La seva principal missió és
demostrar el rol estratègic que porta a
terme la indústria europea dels àrids per tal
de cobrir les necessitats de la societat
europea. Per tal d’aconseguir-ho, la UEPG
col·labora a donar forma a les polítiques de
la UE en aquelles àrees susceptibles d’a-
fectar aquest sector. La UEPG representa
a un total de 22 països europeus, la qual
cosa suposa una producció de 3 billons
de tones d’àrids per any, 28.000 centres
de treball i 350.000 llocs de treball (tot
incloent-hi els subcontractats). 

Denis Mertens, president de la UEPG (esquerra) i Pasqual Roca, president de la FdA (dreta)

van parlar sobre la importància del sector extractiu a la societat. 

Francesc Sabio, subdirector general d’Ener-

gia i Mines, va participar a la clausura del

Fòrum.
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El Gremi participa en els

processos de Conca de l’ACA

4

E
l Gremi d’Àrids està fent un seguiment dels processos par-
ticipatius de Conca que l’Agència Catalana de l’Aigua
(ACA) està duent a terme a tot el territori català. Inspirats

en la Directiva Marc de l’Aigua, l’objectiu de l’ACA és aconseguir
que les masses d’aigua (rius, aigües de transició, llacs, aiguamolls,
etc.) estiguin en bon estat. Els processos es divideixen en tres
sessions: informatives, d’anàlisi i de propostes. A partir d’aques-
tes reunions, l’ACA estudia la viabilitat tècnica, econòmica i
ambiental de les idees aportades. Aquelles que s’aprovin seran
incorporades als plans de mesures de les respectives conques. 

El Gremi s’ha convertit en un dels agents més actius en aquests
processos dels quals en sortiran les directrius que dirigiran els
usos dels rius i el seu entorn. El Gremi s’ha implicat en 12 pro-
cessos, que volen definir les problemàtiques que afecten a les
conques catalanes. La implicació del sector en tot el procés ha
estat clau per tal d’explicar, tant a les administracions com a la
societat civil que, tal com comenta Jaume Puig, gerent del Gremi,
“és possible compatibilitzar les extraccions d’àrids amb el mante-
niment d’un entorn fluvial sostenible”. La indústria extractiva pren
les mesures necessàries per tal de minimitzar qualsevol efecte que
pogués derivar-se de la seva activitat. Per tant, les explotacions
d’àrids no tenen perquè ser considerades com un problema que
afecti al medi ambient. 

Aquests processos han servit, també, per restablir la línia de dià-
leg entre el sector extractiu i l’ACA. Així doncs, com a resultat de
la col·laboració entre l’Intitut Tecnològic de Catalunya (ITEC),
l’Agència Catalana de l’Aigua i el Gremi d’Àrids està previst fer un
estudi de les necessitats reals de graves a Girona pels properes
anys.

Actualment estan en marxa els processo de la Muga, les Rieres
Meridionals, les Rieres de Llevant, el Cardener – Alt Llobreta, El
Besòs i el Baix Llobregat. S’han finalitzat els processos de l’Alt
Ter, el Francolí – Gaià, el Baix Ter, La Tordera i Foix i rieres. Pro-
perament s’obriran les sessions corresponents a les conques del
Baix Ebre, el Baix Segre, l’Alt Segre i Les Nogueres. També s’ha
acceptat la participació del Gremi en les reunions de la Conca de
l’Ebre. Les primeres sessions han començat a Balaguer (Lleida) a
finals de maig. En aquestes reunions es recullen propostes de
mesures i actuacions que, més endavant, es poden incloure als
plans hidrològics de les conques dels rius Segre i Noguera Palla-
resa.  

La Directiva Marc en Política d’Aigües de la Unió Europea (cone-
guda com Directiva Marc de l’Aigua) va ser aprovada pel Parla-
ment Europeu a l’octubre de l’any 2000 i transposada a la legisla-
ció estatal a finals del 2003. 

La FdA presenta al·legacions 

contra el Real Decret Hidràulic

L
a FdA ha presentat al·legacions al Reial Decret 9/2008 que
modifica el Reglament del Domini Públic Hidràulic de 1986. El
nou Reglament té tres novetats fonamentals que afecten el

sector extractiu: la modificació de la definició de Llera, la modificació
de les zones que protegeixen l’àrea del riu i la incorporació d’un nou
títol VII sobre la seguretat de les presses, pantans i basses. 

Fins ara, s’entenia per llera “el terreny cobert per les aigües en les
màximes crescudes ordinàries”. Ara, però, arran del nou reglament,
la definició s’amplia i es matisa incloent nous paràmetres. Així doncs,
es passaran a tenir en compte les característiques geomorfològi-

ques i ecològiques, alhora que es s’atendrà a les informacions
hidrològiques, hidràuliques, fotogràfiques i cartogràfiques que exis-
teixin, així com les referències històriques disponibles. Per tant, amb
la inclusió d’aquests nous criteris, és molt possible que es modifiqui
la superfície del que fins avui consideràvem llera natural del riu. 

Una altra novetat fonamental del Reial Decret es troba en l’augment
de les circumstàncies que permeten ampliar la zona de policia, tot
sobrepassant els 100 metres de llera. Aquesta modificació del con-
cepte de llera i de la zona de servitud i de policia també afecta el
règim d’autoritzacions d’activitats per dur a terme en aquestes àrees. 

Jaume Puig: 

“És possible compatibilitzar 

les extraccions d’àrids amb el manteniment 

d’un entorn fluvial sostenible”
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E
l dia 3 d’abril va tenir lloc el Dia dels Arbres i els Àrids, una ini-
ciativa del Gremi d’Àrids de Catalunya, l’Asociación Nacional de
Fabricantes de Áridos (ANEFA) i la Federación de Áridos (FdA).

Hi van participar a la jornada uns 3.500 escolars d’arreu d’Espanya, que
van visitar activitats extractives per tal de veure el seu funcionament i
col·laborar en la reforestació de l’explotació amb la plantació d’arbres.
Amb aquesta iniciativa es vol promoure el coneixement de la indústria
dels àrids i de la labor de recuperació dels terrenys que es porta a terme
un cop finalitzada l’explotació. Catalunya és pionera a Europa en res-
tauració d’activitats extractives, ja que des de l’any 1981 es restauren
totes les explotacions i es dipositen avals bancaris per garantir que això
es compleixi. Actualment, hi ha més de 60 milions d’euros en avals ban-
caris. 

Durant la jornada, la pedrera La Falconera (Garraf), de l’empresa
PROMSA va comptar amb la visita de Maria Comellas, directora gene-
ral de Qualitat Ambiental, Esteve Serra, cap de la secció de Restaura-
cions, Pedro de la Coba, cap del servei de Seguretat Minera, Armand
Paco, regidor de Medi Ambient de l’ajuntament de Sitges, i  Lluis Adro-
her, delegat de l’alcaldia de Sitges al Garraf. També hi va assistir Pas-
qual Roca, president de la Federación de Áridos (FdA), Jaume Puig,
gerent del Gremi d’Àrids de Catalunya, i Xavier Riba i Salvador Fernán-
dez, representants de l’empresa PROMSA. Els alumnes del cicle for-
matiu de grau mitjà d’Obres de Construcció, de l’IES Castellet, de Sant
Vicenç de Castellet, van participar en la restauració de l’explotació amb
la plantada d’uns 20 arbres. Per la seva banda, la pedrera de Les Cube-
tes (Begues), de l’empresa ARICEMEX va rebre la visita d’un grup de
68 alumnes de l’escola Bon Soleil, que van plantar més de 100 d’ar-
bres. Mentre que a Girona, l’empresa ÀRIDS CURANTA va ser visitada
per un grup de 44 alumnes de col·legis pertanyents a la Zona Escolar
Rural (ZER), que correspon als termes municipals de Ventalló, Vilada-
mat, Camallera i Vilamacolum, i que van col·laborar en la reforestació
amb 125 arbres. 

En la seva primera convocatòria, durant el Dia dels Arbres i els Àrids es
van plantar uns 4.150 arbres en les 47 explotacions que van participar
al projecte. A més de la plantada d’arbres, les escoles van visitar les ins-
tal·lacions de la pedrera o gravera, van conèixer els tipus de roques que
s’extreuen, van veure quines màquines es fan servir i van descobrir la

importància dels àrids en la vida quotidiana. Del que es tracta es de fer
una classe a l’aire lliure a l’hora que aprenen una mica més sobre un
producte tan essencial a la nostra societat. A més de Catalunya, hi ha
participat 12 Comunitats Autònomes més: Astúries, País Basc, La
Rioja, Castella i Lleó, Aragó, Madrid, Extremadura, Castella La Manxa, la
Comunitat Valenciana, Balears, Andalusia i les Illes Canàries. A Cata-
lunya, les empreses que han participat, a més de PROMSA (Barcelo-
na), han estat ÀRIDS CURANTA (Girona) i ARICEMEX (Barcelona).

UNA INICIATIVA LLIGADA A LA TRADICIONAL CONSCIÈNCIA

SOSTENIBLE DEL SECTOR

Fa més de 20 anys que Catalunya restaura. El sector extractiu català és
pioner, no només a nivell espanyol, sinó europeu. La superfície restau-
rada a Catalunya en els darrers 10 anys s’ha incrementat de forma
exponencial arribant a més de 200 ha reforestades l’any. A finals del
2007, Catalunya havia restaurat 2.293 ha, una superfície equivalent gai-
rebé a la de la ciutat de Barcelona. Per tant, aquesta iniciativa del Dia
dels Arbres i els Àrids, tot i que nova, està en la base de la consciència
sostenible del sector extractiu català. Però no només això, sinó que
aquesta activitat s’integra també dins de l’acord internacional Count-
down 2010 – Save Biodiversity, pel qual el sector extractiu europeu es
va comprometre a promoure de forma activa la protecció de la biodi-
versitat. 

Les pedreres i graveres ofereixen una oportunitat única de poder unir el
coneixement pràctic de la procedència dels àrids –arenes, graves i
roques triturades- i del seu procés de producció, amb el respecte pel
medi ambient. Els nens van quedar fascinats en descobrir l’origen de
les seves cases i escoles, i en veure com  funcionen els camions dúm-
per, les pales carregadores o les retroexcavadores, tots  de grans
dimensions. L’existència de prop de 2.000 explotacions a Espanya fa
que sigui possible trobar una pedrera o gravera a l’entorn de cada
col·legio o institut. 

A la gravera d’Àrids Curanta es van plantar 125 arbres.

Uns 3.500 escolars van participar

al Dia dels Arbres i els Àrids

Les autoritats també van col·laborar en la reforestació 

de La Falconera (Promsa).

4705_GREMI ARIDS.qxp  17/06/2008  9:53  PÆgina 5



Juny 2008

6

ACTUALITAT

U
n grup de 25 persones d’empreses agremiades va participar en
la visita col·lectiva a la fira Conexpo-Con/Agg, celebrada a la
ciutat de Las Vegas (Estats Units), de l’11 al 15 de març. El viat-

ge, organitzat pel Gremi d’Àrids, va incloure una parada de tres dies a
Nova York les jornades prèvies a la fira. 

Es tracta de la fira comercial més gran de Nord Amèrica durant el
2008. Van assistir-hi uns 144.600 professionals de la indústria pro-
vinents d’arreu del món, que també van poder participar a l’Exposició
Internacional sobre Transmissió d’Energia (IFPE), que es va realitzar
al mateix lloc. Les exhibicions van mostrar les darreres novetats en
equipament, productes, serveis i tecnologies relacionades amb el
sector de la construcció. En total, Conexpo va acollir 2.182 exposi-
tors, la qual cosa va suposar un increment del 21% respecte l’edició
anterior, celebrada al 2005. 

Aquest any, la fira ha potenciat el seu component educatiu, tot
aconseguint un gran èxit amb més de 22.850 persones inscrites als
cursos i seminaris. Experts de la indústria de la construcció van oferir
130 conferències que van abordar temes com les noves tendències,
l’estudi de casos, i l’aplicació de les tècniques i estratègies més ade-
quades per cada sector i situació. Tot plegat, va estar dividit en 10 pro-
grames principals, un dels quals va estar dedicat exclusivament a la

indústria extractiva. Com a novetat, algunes d’aquestes sessions van
ser retransmeses en viu a través de podcasts y livecasts per tal d’am-
pliar el seu abast. Alguns dels agremiats que van visitar la fira, van
poder participar també d’aquestes conferències i les van valorar molt
positivament. 

D’altra banda, tal com ja va succeir en edicions anteriors, la fira va dis-
posar de les anomenades “àrees de concentració de productes”, des-
tinades a facilitar als visitants la ubicació dels productes, serveis i expo-
sitors en els quals hi estan interessats. A més, Conexpo-Con/Agg va
disposar de deu pavellons internacionals, on empreses de fora dels
Estats Units mostraven les seves aportacions al sector de la construc-
ció. 

A més d’oferir productes i serveis, la fira suposa un punt de trobada per
les indústries de la construcció i de materials de la construcció, a nivell
mundial. Durant els dies que va durar l’exhibició, es van realitzar més de
300 reunions. Fins i tot, algunes de les associacions del món de la
construcció, van aprofitar les dates de la fira per realitzar també elles les
seves assemblees anuals. La fira Conexpo-Con/Agg, és una de les
exposicions més grans relacionades amb el sector de la construcció, i
té lloc cada tres anys. La propera edició tindrà lloc del 22 al 26 de març
del 2011, de nou al Centre de Convencions de Las Vegas. 

Es tracta de la segona visita a Conexpo-Con/Agg  que organitza el Gremi.

El Gremi visita Conexpo-Con/Agg
2008, a Las Vegas

Calendari de fires

I Congreso Argentino de Áridos 2008 .

VI Jornades Iberoamericanes de materials de la construcció. 
Assemblea Anual de la Federació Iberoamericana de Productors 
d’Àrids (FIPA)
Del 5 al 7 de novembre del 2008, Buenos Aires (Argentina)
http://www.camaradelapiedra.org.ar/index.php

Aggregates Forum & Expo.

Del 9 al 12 de març del 2009, Orlando, Florida (Estats Units)
http://www.agg1.org

Intermat 2009. Fira internacional de maquinària i tècniques 
de construcció
Del 20 al 25 d’abril del 2009, París (França)
www.intermat.fr

II Congrés Estatal d’Àrids. II edició del Congrés Estatal d’Àrids
De l’1 al 3 d’octubre del 2009, València (Espanya) 
http://www.congresoaridos.com/

Bauma 2010. Del 19 al 25 d’abril del 2010, Munic (Alemanya)
http://www.bauma.de/en/Home 

El grup d’agremiats va visitar Nova York. 
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El Gremi renova 

la web corporativa

www.gremiarids.com

E
l Gremi d’Àrids disposa d’una nova web corporativa que
representa un salt qualitatiu respecte a l’anterior plana web.
El nou site significa una millora, no només pel que fa a

l’estética, sinó sobre tot en allò referent a funcionalitat i accessi-
bilitat. Una de les novetats més importants és la possibilitat de
què els agremiats que així ho vulguin puguin crear i allotjar la seva
pàgina web dintre del domini del Gremi d’Àrids de Catalunya
(www.gremiarids.com). Segons les necessitats de cada agre-
miat, la mateixa empresa que ha dissenyat la web del Gremi
(deCliveland graphic solutions) ofereix l’opció de crear la web als
agremiats, amb descomptes per ser membres del Gremi. 

D’altra banda, la nova web del Gremi amplia l’oferta de serveis
que s’ofereixen als agremiats a través d’Internet amb noves sec-
cions dedicades a la legislació sectorial i a publicacions corpora-
tives d’interès per la indústria extractiva. La web emfatitza, també,
els aspectes audiovisuals, tot incloent vídeos i altres documents
gràfics que l’antiga plana no admetia. Tanmateix, es vol potenciar
la interactivitat de la web amb la possibilitat de subscriure’s a un

servei de newsletter. Això suposa que totes aquelles persones
que ho desitgin, poden inscriure’s i rebran de forma automàtica un
correu electrònic informant-los de qualsevol actualització en
aquells apartats de la web que més els interessen. També cal des-
tacar la traducció de la pàgina web al castellà i a l’anglès. D’a-
questa forma, es vol donar més projecció a la pàgina i arribar a un
públic més ampli. 

Tot i que els continguts de la home aniran canviant, l’estructura
mantindrà una certa unitat en el temps. Es conservaran uns ele-
ments comuns que facilitaran que l’usuari es familiaritzi ràpida-
ment amb la pàgina i el seu funcionament. Tot això es farà sense
perdre de vista l’aspecte utilitari de la web, que vol ser una eina
àgil i eficaç tan pels agremiats com per aquelles persones que
mantenen el seu primer contacte amb el sector extractiu. Així, els
agremiats trobaran les darreres notícies del món dels àrids i la
construcció, les activitats gremials i ofertes de serveis que poden
ser del seu interès. S’inclourà com a novetat, un calendari amb
totes les reunions i activitats en les quals participa i/o organitza el
Gremi.  El disseny es modern, atractiu i funcional. Es pretén, sobre
tot, aconseguir que la navegació sigui senzilla i intuïtiva, alhora
que es té especial cura de que sigui clara i entenedora. 

El nou site permetrà la reproducció de vídeos. La galeria fotogràfica suposa una innovació respecte a la web anterior. 

L
a Federación de Áridos, integrada pel Gremi d’Àrids, ANEFA i
ARIVAL, organitza el II Congrés Estatal d’Àrids a València, durant
els dies 1, 2 i 3 d’octubre de 2009. L’acte tindrà lloc al Palau de

Congressos amb el lema “Els àrids: una matèria prima estratègica”. El I
Congrés, organitzat per ANEFA, va tenir lloc a Saragossa, l’any 2006. 

Va ser tot un èxit, tant pel nombre d’assistents (més de 800), com per
la participació de 43 expositors comercials, com per la qualitat de les
més de 130 ponències i comunicacions que es van presentar. La bona
acollida de la iniciativa va impulsar la decisió d’establir el Congrés cada
tres anys per tal de donar un impuls al sector extractiu dels àrids. 

El II Congrés Estatal d’Àrids, a València

La pàgina suposa una millora dels aspectes 

funcionals, d’accessibilitat i estètics
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L’Assemblea de Girona, punt de

trobada amb l’Administració

U
ns 40 agremiats es van reunir el 26 de febrer per celebrar
l’Assemblea territorial de Gremi d’Àrids a Girona. L’obertu-
ra de l’acte va ser a càrrec de Joaquim Roca, president del

Gremi de Catalunya, Jordi Torra, president del Gremi de Girona,
Domènec Espadalé, president de la Cambra de Comerç de Giro-
na, i Jaume Puig, gerent del Gremi d’Àrids. A la clausura hi van
participar representants de diferents departaments de l’Adminis-
tració, que van aportar els punts de vista de cada secció sobre la
situació actual del sector extractiu a Girona. Així doncs, van inter-
venir Emili Santos, delegat de Medi Ambient a Girona (DMAH);
Santiago Santomà, responsable de la Secció d’activitats radioac-
tives i extractives a Girona; Ramón Ceide, delegat de Política
Territorial i Obres Públiques (PTOP) i Adolf Martínez, gerent de
l’Agència Catalana de l’Aigua (ACA). 

Joaquim Roca va destacar l’aposta del sector per tal de potenciar
la innovació tecnològica necessària que porti a la plena sostenibi-
litat de les activitats extractives. Segons va explicar el president
del Gremi, “el sector està disposat a fer els esforços que calguin
per millorar la producció i compatibilitzar-la, alhora, amb el medi

ambient”. Tot i així, Roca va remarcar la importància de tenir
“seguretat jurídica, ja que les empreses necessiten un temps per
tal de poder amortitzar les inversions que han fet”. Segons el pre-
sident, el paisatge és una entitat canviant i la mineria pot fins i tot
millorar el territori. Però per aconseguir-ho, és necessari que la
societat cregui en els plans de restauració de les empreses.
Actualment, el sector té 60 milions d’euros en avals per garantir
que es compleixin aquests plans i es recuperi el territori que ocu-
pen les activitats extractives. 

D’altra banda, Joaquim Roca va subratllar la fluïdesa del diàleg
que existeix actualment entre el Gremi d’Àrids i l’Administració. El
Consell Assessor d’Àrids ha contribuït a fomentar aquesta relació,

ja que es tracta d’una taula que reuneix als principals agents rela-
cionats amb el sector extractiu. Per últim, Roca va fer una referèn-
cia a la Unió Europea de Productors d’Àrids (UEPG), en la qual el
Gremi hi participa a través de la Federació de Áridos (FdA). Jaume
Puig, gerent del Gremi, va completar la informació referent a les
relacions internacionals del Gremi explicant la reunió que la UEPG
va mantenir amb el vicepresident de la Comissió Europea Günter
Verheugen. Puig va recordar la importància d’estar atents a les
polítiques que es preparen des de Brussel·les ja que, tot i que tri-
guen uns anys en aplicar-se, acaben afectant al sector. Podem
trobar varis exemples d’això com la Xarxa Natura 2000, o  la Direc-
tiva marc de l’aigua, que ha donat lloc als processos de conca que
organitza l’ACA arreu del territori.

Altres temes que es van destacar durant l’Assemblea van ser la
reforma de la Llei de Mines, els canvis introduïts a la Llei d’ade-
quació ambiental (IIAA) i les normatives sobre sorollo, vibracions i
qualitat de l’aire, entre d’altres.  

Pel que fa a les intervencions dels membres de l’Administració,
Adolf Martínez (ACA) va explicar els punts principals de la Direc-
tiva de l’aigua. Va destacar la importància de la participació ciuta-
dana per tal d’entendre millor les altres parts implicades. També va
agrair la presència de representants del Gremi en els processos
de conca abans esmentats. D’altra banda, Emili Santos (DMAH)
va destacar que el sector extractiu no és una activitat industrial
conflictiva. Sants va abordar els canvis que s’estan preparant res-
pecte a la Llei 3/1998 d’adequació ambiental i va anunciar que hi
hauria algunes modificacions substantives. L’objectiu és simplifi-

car la tramitació administrativa i agilitzar els procediments. Un altre
tema que va tractar, va ser el dels préstecs de materials a cons-
tructores i la reclamació històrica del Gremi d’Àrids que aquests

Santomà, Ceide, Santos, Roca, Martínez i Puig, d’esquerra a dreta. Una quarantena de persones van assistir a l’acte. 

Ramon Ceide: 
“Els àrids generen riquesa i treball”

Joaquim Roca va recordar 

que l’activitat minera 

pot fins i tot millorar el paisatge

4705_GREMI ARIDS.qxp  17/06/2008  9:55  PÆgina 8



ACTUALITAT

9

Juny 2008

préstecs tinguin les mateixes garanties mediambientals que se’ls
exigeix a les empreses extractives.

La següent intervenció va ser la de Santiago Santomà (Secció de
Mines), qui va felicitar al sector per l’esforç realitzat per millorar les
instal·lacions des del punt de vista tècnic, d’imatge i, sobre tot, de
la seguretat. Santomà va demanar que el sector continués treba-
llant en aquesta mateixa línia. 

Per últim, Ramón Ceide va parlar sobre la necessitat d’àrids que
té la societat: “Els àrids generen riquesa i treball”, va afirmar el
delegat de PTOP. Entre d’altres, es tracta d’un material indispen-
sable per l’obra pública. Ceide va explicar que en referència a
aquesta, durant l’any passat, a Girona es van invertir 700 milions
d’euros només en carreteres (incloent les que estan ja en execu-
ció i les que estan adjudicades). A això cal afegir-hi  l’obra
finançada per l’Estat, la que queda pendent d’infraestructures com
l’AVE i la que suposa la construcció d’edificis públics, com esco-
les, hospitals, etc. D’altra banda, Ceide va anunciar que l’any
vinent, al 2009, ja estaria enllestit el Pla Territorial de les comar-
ques de Girona. 

Assemblea del Gremi 

de Lleida

E
l 6 de març va ser el dia escollit per l’Associació de Fabricants
d’Àrids i Formigons de Lleida per celebrar la seva Assemblea
anual. Durant l’acte es va fer un repàs de l’evolució del sector

en el darrer any i es van analitzar les perspectives de futur. A més del
president del Gremi de Lleida, Sebastià Espinet i del president del

Gremi de Catalunya, Joaquim Roca, va assistir-hi per part de l’Admi-
nistració Joan Farré, director dels Serveis Territorials de Medi
Ambient a Lleida. 

Un dels punts tractats durant l’Assemblea, va ser l’èxit del curs de
maquinària de l’IES Mollerussa. Fins i tot, recentment el Gremi de Llei-
da ha rebut una menció honorífica del president de la Generalitat de
Catalunya, José Montilla, en reconeixement a la seva col·laboració en
favor de la promoció i millora de la formació professional a Catalunya. 

Joan Farré va qualificar la relació del seu departament amb el Gremi
“d’òptima”. Va reconèixer que el sector és necessari pel desenvolupa-
ment econòmic del país i que les activitats extractives ens permeten
avançar. Alhora, Farré va assenyalar la importància de que la indús-
tria porti a terme la seva feina de la millor manera possible. El dele-
gat de Medi Ambient, va manifestar el seu acord amb la petició del
Gremi que reivindica la simplificació dels tràmits administratius.  

Ramon Ceide (esquerra) i Emili Santos (dreta).

Jaume Puig, Josep Maria Pedra, Miquel Grúas i Joaquim Roca, d’es-

querra a dreta, durant la presentació de l’Assemblea. 

Unes 30 persones van participar a l’acte, que va tenir lloc a la

COELL.

L’Associació ha rebut una menció honorífica 

de la Generalitat pel curs de maquinària 

de l’IES Mollerussa. 
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E
l 23 de maig es va celebrar a Toledo l’Assemblea general de l’A-
sociación Nacional de Empresarios Fabricantes de Áridos
(ANEFA). Durant l’acte va ser reelegit com a president de l’enti-

tat Javier Andrada, qui continuarà en el càrrec durant tres anys més.
L’Assemblea va servir també per presentar l’informe estadístic anual
sobre el sector dels àrids al conjunt de l’Estat. 

Durant el 2007 es van consumir a Espanya un total de 551 milions de
tones d’àrid, la qual cosa suposa un lleuger retrocés d’1,6% respecte
l’any anterior. Tot i així, cal tenir en compte que aquesta dada és global
i que l’evolució del sector presenta diferències importants entre les

Comunitats Autònomes. Així per exemple, a Catalunya s’han consumit
65,9 milions de tones durant el 2007. Això significa una increment del
0,4% en relació al consum de l’any anterior. Pel que fa al volum de
negoci del sector dels àrids per la construcció, tot incloent el transport,
aquest ha suposat un total de 4.100 milions d’euros. 

Per clausurar l’acte va tenir lloc una conferència magistral de Ramón
Tamanes, catedràtic d’Estructura Econòmica de la Universitat Autòno-
ma de Madrid, i catedràtic Jean Monnet per la Comunitat Europea.
Tamanes va oferir una ponència titulada Perspectives del sector de la
construcció a Espanya i previsions sobre la indústria d’extracció i fabri-
cació d’àrids. La conferència va tenir molt bona acceptació entre tots els
assistents que la van qualificar com a “molt interessant”. 

Per últim, la Jornada es va tancar amb l’entrega dels I Premis de Desen-

volupament Sostenible de Castilla La Manxa, organitzats per l’AFA d’a-
questa Comunitat Autònoma. Els premis estan dividits en quatre cate-
gories: Participació en la comunitat local, Bones pràctiques mediam-
bientals, Seguretat i salut i Contribució a l’economia/valor afegit a la
societat. 

ASOCIACIÓN GALEGA DE ÁRIDOS (AGA)

Una altra associació ha celebrat recentment la seva Assemblea Gene-
ral. Es tracta de l’Asociación Galega de Áridos (AGA), presidida per
Roberto Almuíña, que va convocar l’acte el 6 de juny, a Padrón (A
Coruña). 

E
l 22 d’abril es va celebrar la Jornada sobre activitats extracti-
ves, organitzada pel Departament de Medi Ambient i Habitat-
ge (DMAH) i l’Oficina d’acreditació d’entitats col·laboradores.

Maria Comellas, directora general de Qualitat Ambiental del DMAH,
va ser l’encarregada de presentar l’acte, que va comptar amb una
gran assistència amb prop de 100 persones. A continuació, Jaume
Puig, gerent del Gremi d’Àrids, i Carles Moreno, gerent de la Fede-
ració Catalana de la Pedra, van realitzar una intervenció destacant la
importància de les activitats extractives pel normal desenvolupament
de la nostra societat. També van tractar sobre els grans avenços de
la indústria extractiva fins a convertir-se en un sector model pel que
fa a sostenibilitat mediambiental, econòmica i social. 

Altres intervencions van ser la d’Esteve Serra, cap del Servei d’ava-
luació i restauració d’activitats extractives, que va parlar sobre l’ade-
quació a la llei 3/1998, abans coneguda com IIAA i ara PCCA. A
continuació, va haver-hi un seguit de ponències centrades en els
diferents vectors de control ambiental. Es va parlar dels perímetres,
condicionaments i seqüències de treball, de l’aigua, dels residus, de
la prevenció dels incendis forestals i del control de les emissions de
partícules. Per últim, es va abordar el tema de les fiances que les
empreses extractives han de dipositar per garantir la restauració i
sobre els procediments sancionadors. Actualment, les empreses del
sector dels àrids tenen dipositats més de 60 milions d’euros en
avals. 

Juny 2008 ACTUALITAT
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Jaume Puig, Maria Comellas i Carles Moren (d’esquerra a dreta) van

presentar l’acte. 

En edicions anteriors, el seminari s’havia celebrat al CosmoCaixa. 

El Gremi participa a una jornada sobre
activitats extractives

ANEFA presenta l’informe del sector 
extractiu durant la seva Assemblea

Javier Andrada, César Luaces i Antonio Torre, en un moment 

de l’Assemblea.
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D
urant els darrers mesos, s’ha demanat la col·laboració de les
empreses extractives per tal d’elaborar l’informe correspo-
nent al sector dels àrids espanyol sobre sílice cristal·lina.

Aquest informe és el resultat de l’Acord per a la protecció de la salut
dels treballadors a través de la bona utilització i bon ús, tant de la síli-
ce cristal·lina, com dels productes que la contenen. 

Es tracta d’un acord signat l’any 2006 per representants europeus
de 14 sectors industrials, com són els àrids, el ciment, el formigó, el
morter i la ceràmica, entre d’altres. Tal com s’explica des de l’UEPG,
l’acord de diàleg social per a la sílice cristallina respirable és una ini-
ciativa voluntària del sector per protegir als treballadors de l’exposi-
ció a la pols sílice.  

Amb aquest acord, es vol demostrar que tots els sectors implicats
ja prenen les mesures necessàries per tal de controlar la sílice lliu-
re i, per tant, no és necessari establir una legislació comunitària
més restrictiva que l’actual. La opinió del sector extractiu, tant a
nivell nacional com internacional, és que un enduriment de la
legislació afectaria de forma molt negativa la indústria i podria
ocasionar perjudicis molt greus per a les empreses dels sectors
afectats. 

D
ues noves entitats s’han incorporat a la Federación de Ári-
dos (FdA): l’Asociación de Empresas de Áridos de la
Comunidad Valenciana (ARIVAL) i l’Asociación Galega de

Áridos (AGA), que se sumen, així, al Gremi d’Àrids de Catalunya i
ANEFA. El mes d’abril passat va tenir lloc la incorporació formal de
l’Asociación ARIVAL, mentre que AGA va prendre la decisió a la
seva Assemblea General, celebrada el 6 de juny a Padrón (A
Coruña). Axí doncs, la FdA passa a estar formada per ANEFA, el
Gremi d’Àrids de Catalunya i ARIVAL. En aquest sentit, la Federa-
ció ha donat un pas important per tal d’assolir el seu objectiu d’a-
conseguir la màxima representativitat. Ara per ara, la FdA agrupa

gairebé 800 empreses de tot l’Estat espanyol i es mantenen nego-
ciacions per tal que d’altres associacions s’incorporin a la FdA.
D’aquesta forma, l’objectiu de la unitat del sector està molt proper.
La creació d’una veu única que pugui representar la indústria en
l’àmbit nacional i internacional, va ser un dels propòsits que va
portar a la creació de la FdA. 

Pasqual Roca, president de la Federación de Áridos, opina que
“és fonamental l’existència d’aquesta unitat en el sector, per tal de
fer front als reptes, nacionals i internacionals, que es plantegen a
tots els nivells: econòmic, mediambiental, industrial i social”. 

11
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AGA i ARIVAL 
s’incorporen a la FdA

El sector col·labora en l’informe
sobre la sílice cristal·lina

La FdA ha publicat un informe on es recu lenl  les principals actuacions de la federació durant l’any anterior. 

Nepsi és l’acrònim de European Network for Silica, 

la Xarxa Europea que tracta temes sobre la sílice

(http://www.nepsi.eu).  
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L
a UEPG està recollint exemples que farà arribar a la Unió
Europea (UE) on es demostra que és possible la compagi-
nació de l’activitat extractiva i la conservació del medi

ambient. La Federación de Áridos (FdA), com a membre de la
UEPG, ha enviat diferents exemples de casos on, no només es
demostra que les explotacions d’àrids i la biodiversitat són com-
patibles, sinó que també es reflecteix com, en moltes ocasions les
indústries dels sector afavoreixen la biodiversitat. Aquesta iniciati-
va és fruit de la reunió que el vicepresident de la Comissió Euro-
pea, Günter Verheugen va mantenir amb una delegació de la Unió
Europea de Productors d’Àrids (UEPG) i del Consell dels Produc-
tors Europeus de Materials per a la Construcció (CEPMC), el 15
d’octubre passat. 

En el transcurs de la reunió, es va explicar al vicepresident Ver-
heugen que hi ha múltiples exemples tant de restauració d’explo-
tacions com d’explotacions que, tot funcionant a ple rendiment,
permeten l’existència de la biodiversitat. En relació amb aquest
tema, es va parlar també de la Xarxa Natura 2000 i, a petició de
Verheugen, també s’estan recollint exemples que aportin evidèn-
cies clares d’explotacions perjudicades per aquest o d’altres pla-
nejaments medi ambientals. 

El Gremi demostra a la UE

la compatibilitat del sector

extractiu i la biodiversitat

E
ntre les activitats que porta a terme la Unió Europea de Pro-
ductors d’Àrids (UEPG), destaca el treball que es realitza en
els seus comitès tècnics. En total, hi ha quatre comitès que

s’encarreguen cadascú d’una àrea d’interès. Hi ha, per tant, el
comitè tècnic, el de medi ambient, el de salut i seguretat i l’econò-
mic. La darrera reunió dels comitès va tenir lloc a Croàcia els dies 31
de març i 1 d’abril.  

Seguretat i Salut

El Comitè de Seguretat i Salut, presidit per Martin Isles (Regne Unit)
i sota la vicepresidència de César Luaces (Federación de Áridos –
FdA) té com a missió contribuir a modelar la política sobre seguretat
i salut en l’àmbit europeu. El comitè, constituït per 30 membres,
també participa en iniciatives voluntàries. Entre les seves accions
més destacades, trobem l’acord de diàleg social per a la sílice cris-
tallina respirable, en el qual tant la FdA com el Gremi han col·laborat
activament. La UEPG també està representada al SWPEI, un grup
de treball consultiu dins del Comitè Assessor per a la Seguretat i la
Higiene de la Unió Europea (UE). 

El Comitè està realitzant un seguiment exhaustiu de la Directiva de la
Comissió europea sobre l’etiquetat i la traçabilitat dels explosius, per tal
de garantir la implantació d’uns sistema que sigui viable. Un altre punt
del qual es té cura són les bones pràctiques en seguretat i salut labo-
ral. Per aquesta raó, la UEPG ha preparat una guia amb 200 exemples
de bones pràctiques aplicades al sector extractiu a tota Europa. D’altra
banda, la UEPG dona el seu suport i afavoreix els objectiu d e l’Aliança
Atlàntica, una agrupació de productors nacionals i reguladors de la
Segureta i Salut Laboral, a escala nacional, de les indústries extractives
de superfície. Els seus membres fundadors són els Estats Units, Gran
Bretanya, Irlanda del Nord, Irlanda i Alemanya. 

Economia

En aquest Comitè s’ha abordat un dels temes claus que més preo-
cupen al sector extractiu europeu: l’accés als recursos. Com la

mateixa UEPG explica, “per tal de mantenir el subministrament de
materials i per minimitzar l’impacte mediambiental, el sector necessi-
ta tenir accés als recursos propers de les àrees de demanda”. Entre
les principals funcions d’aquest Comitè es troba la d’estudiar els ins-
truments basats en el mercat, el valor econòmic afegit que suposa el
sector extractiu pels països i l’elaboració d’estadístiques sobre la
indústria dels àrids. 

Medi Ambient

Entre les principals preocupacions d’aquest Comitè i del conjunt del
sector extractiu europeu, es troba la gestió de la biodiversitat. Exis-
teix un compromís clar de les empreses per tal de millorar la biodi-
versitat abans, durant i després de què es realitzi l’explotació del
terreny. Així, els dies 12 i 13 de novembre de 2007la UEPG va par-
ticipar en la Conferència de la Presidència de la UE sobre negocis i
biodiversitat a Lisboa. A més, durant el darrer any, el Comitè ha tin-
gut entre les seves prioritats la posada en pràctica de la Directiva
sobre la Gestió de Residus procedents de les Indústries Extractives
i s’ha realitzat un seguiment exhaustiu. També s’han tractat temes
referents a la Revisió de la Directiva Marc de Residus, a la Directiva
Marc de Protecció del Sòl, i  la Directiva sobre Estratègia per prote-
gir l’entorn marí. 

Activitats Tècniques

El Comitè Tècnic ha estat treballant en tres punts fonamentals. El
primer, està relacionat amb la supervisió de les activitats del
CEN/TC 351 (substàncies perilloses). L’objectiu del TC 351 és
dissenyar criteris de probes i mètodes d’assaig per mesurar la
potencial emissió de substàncies perilloses des de productes de
la construcció. En segon lloc, el Comitè ha realitzat una important
contribució per tal de modificar els estàndards de productes i
assajos de TC154 per tal d’abordar millor les característiques d’à-
rids reciclats i secundaris. Per últim, entre les tasques del Comitè
es troba la revisió de la Directiva sobre Productes de la Cons-
trucció (CPD). 

Comitès tècnics de la UEPG
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INTERNACIONAL

El Gremi està portant a terme un estudi sobre l’efectivitat de les mesu-

res compensatòries sobre l’avifauna estèpica a les graveres de la Plana

del Corb (Foto de Joan Estrada). 
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L
’any 1987, Ciments Molins, S.A. va iniciar el negoci de formigons
i àrids amb el nom de Promotora Mediterranea, S.A. (PROMSA)
mitjançant la compra d’empreses. Una de les explotacions més

importants de PROMSA és l’activitat de La Falconera, ubicada al poble
del Garraf i situada dins del terme municipal de Sitges (Barcelona). Es
tracta d’una pedrera de roca calcària que, durant el 2007, va extraure
aproximadament uns 4 milions de tones. La planta dóna a feina a uns
40 treballadors, tot incloent els fixes i els externs.

Els àrids classificats que es produeixen a la pedrera de La Falconera es
destinen principalment a formigons, aglomerats, prefabricats i morter
sec; mentre que una altra part del material produït va a l’obra pública en
productes com l’escullera i la zahorra. Des de l’any 2004 l’empresa dis-
posa del marcatge CE dels àrids per a les aplicacions de formigó, mor-
ter, escullera, capes granulars i mescla bituminosa. 

Un dels aspectes més destacats de La Falconera és la seva preocupa-
ció pel medi ambient. PROMSA porta a terme una restauració integra-
da amb la vegetació típica del massís del Garraf, amb espècies com el
margalló, l’ullastres, el garric i el llentiscle entre d’altres. En la restaura-
ció efectuada a la zona est, es pot veure que les espècies arbustives i
arbòries s’han adaptat perfectament i, tot sovint, es comú veure que la
fauna local hi accedeix per viure-hi. Un exemple de la implicació de
PROMSA amb la millora de la sostenibilitat és la participació de la Fal-
conera en el projecte de la Unió Europea Life EcoQuarry de restauració
de pedreres en condicions mediterrànies. L’any 1997 es van restaurar
unes 9,5 hectàrees situades al sud de l’explotació, molt a prop del poble
del Garraf. En l’actualitat, es troben perfectament integrades al medi.
L’any 2002 es van reforestar 6,5 hectàrees situades a l’est de l’explota-
ció. En aquest indret s’utilitzen 0,5 hectàrees per l’EcoQuarry. Ara,
aquesta zona es troba en un estat de restauració molt avançat. L’any
2007, es van desmantellar les antigues instal·lacions del primari i la zona
d’acopis d’àrid. Això va permetre restaurar 0,5 hectàrees addicionals.

Però el compromís de PROMSA amb el medi ambient no acaba amb la
seva participació al programa EcoQuarry. La Falconera realitza un seguit
de bones pràctiques relacionades amb els vectors de la pols, l’aigua, els
residus industrials, el soroll, les vibracions i la restauració. La Falconera
disposa 16 filtres de mànegues i la majoria de la instal·lació esta tanca-
da amb xapa galvanitzada. A més, durant totes les hores de treball s’u-
tilitza una aspiradora-escombradora i un camió cisterna per efectuar el

reg de les pistes i mantenir els camins en perfecte estat. A això cal afe-
gir que es realitzen auto-controls permanents de les immissions de pols
que s’emeten a l’atmosfera i aquests tenen resultats satisfactoris. En
l’actualitat, hi ha aproximadament 2 km. de pistes asfaltades de
manera que els camions no embruten el ferm. Els camioners de les
banyeres reguen el material i posen la capota per evitar emissions de
pols. Pel que fa a l’estalvi d’aigua, s’ha portat a terme la impermeabilitza-
ció de diverses basses per tal d’evitar les pèrdues d’aigua. En relació als

residus industrials, s’ha realitzat una adequació de diferents zones de
residus de forma ordenada, tant per als que són banals com per als
especials. En qüestions de soroll, La Falconera disposa de maquinària
mòbil nova i en bon estat, la qual cosa limita el nivell de soroll. Pel que fa
a la maquinària que és fixa, aquesta es troba dins de tancaments de xapa
galvanitzada que redueixen el nivell de soroll de forma considerable. En
quant a les vibracions, s’ha contractat a una empresa especialitzada en
voladures especials. De forma habitual, s’utilitzen detonadors no elèctrics
i es parteix la càrrega a cada barrinada per limitar la càrrega operant. 

PROMSA és una empresa sostenible tant en l’aspecte mediambiental
com en el social. Un exemple són les visites d’escolars que es realitzen
des de fa gairebé dos anys, per tal d’explicar-los el funcionament de la
pedrera i la funció dels àrids a la nostra societat. Fins i tot, l’empresa ha
condicionat un espai exclusiu per tal d’acollir aquestes visites. Es trac-
ta d’una aula mediambiental perfectament integrada amb l’entorn, situa-
da a la zona ja restaurada, on els alumnes poden veure un audiovisual
on s’expliquen els tipus d’àrids, els seus usos i les particularitats d’a-
quest negoci. En acabar l’explicació, els escolars planen cadascú un
arbre i col·laboren de primera mà amb la reforestació. Tots aquests
mèrits de l’empresa van ser reconeguts l’any 2007, quan La Falconera
va rebre el Primer Premi Nacional de Desenvolupament Sostenible en
la categoria de Bones Pràctiques Ambientals a Grans Empreses. 

La Falconera de PROMSA, 
una explotació sostenible i preocupada per l’entorn
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La Falconera ha rebut el Primer Premi Nacional 

de Desenvolupament Sostenible en la categoria de

Bones Pràctiques Ambientals a Grans Empreses

Promotora Mediterrànea-2, SA
Ctra. N-340 PK. 1242,300 -08620 Sant Vicenç dels Horts

Tèl. 93.680.60.20 i Fax 93.656.99.45
www.cemolins.es
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BONES PRÀCTIQUES

L
a Guia de bones pràctiques ambientals, publicada pel Gremi d’À-
rids de Catalunya, té com a objectiu presentar de forma accessi-
ble i molt pràctica una sèrie de consells i exemples que poden aju-

dar a les empreses a minimitzar els seus possibles impactes sobre el
medi ambient. La Guia està dividida en tres grans blocs: les caracterís-
tiques de l’activitat extractiva a Catalunya, les bones pràctiques que es
poden aplicar en el sector, i unes conclusions que apunten les línies de
treball futur. 

Un dels apartats més interessants per les empreses extractives és el
que proporciona exemples pràctics en relació als principals vectors de
sostenibilitat. Així, es parla de la minimització de l’impacte visual i pai-
satgístic de les activitats extractives. També de com reduir tant el soroll
com les vibracions a les explotacions i de com controlar les emissions
a l’atmosfera. Hi ha consells en relació a l’estalvi i la no contaminació de
l’aigua i idees per reduir reutilitzar i reciclar els residus. A més, s’aborda
un dels temes amb els quals la indústria extractiva està més compro-
mesa: la protecció de la biodiversitat. El Gremi d’Àrids, a través de la
Unió Productora d’Àrids, va subscriure la Declaració de Compte Enre-
re 2010, que té com a objectiu precisament que tots els governs euro-
peus i membres de la societat civil a tots els nivells, hagin pres les
mesures necessàries per tal de frenar la pèrdua de biodiversitat abans
del 2010. 

També s’analitzen aspectes relacionats amb el respecte pels espais
d’interès geològic i sobre la conservació del patrimoni històric. Cal
destacar, a més, la secció dedicada a la implicació de la indústria
extractiva amb la seva comunitat local. Les empreses del sector cada
dia realitzen més esforços per tal d’aproximar-se al seu entorn i fer
comprendre la necessitat de què existeixin les explotacions d’àrids.

Un altre apartat de la guia es dedica a la prevenció de riscos laborals,
un tema amb els quals els empresaris han adquirit un fort compromís.
L’eficiència en el transport de materials i la implantació dels sistemes de
gestió ambiental, completen els principals vectors que la Guia analitza.
Així doncs, amb aquesta Guia, el que es pretén és donar solucions rea-
listes i assequibles que les empreses puguin aplicar.  

Pel que fa a la restauració d’activitats extractives, s’hi dedica una aten-
ció especial, amb dos articles. El primer, titulat El tractament i la gestió
de la restauració ambiental, està escrit per Esteve Serra, cap de la sec-
ció de Restauració d’Activitats Extractives del Departament de Medi
Ambient i Habitatge. El segon, és un article de Josep Mata-Perelló i
Roger Mata Lleonart, professors de la Universitat Politècnica de Cata-
lunya, titulat No sempre cal restaurar. 

Tal com manifesta el president del Gremi d’Àrids, Joaquim Roca, “el
sector aposta, no només per respectar el medi ambient, sinó també per
tenir-ne cura i fins i tot millorar-lo. Les empreses extractives són cons-
cients que provoquen un impacte temporal sobre la natura. Això és  ine-
vitable però, aquest fet, les fa esforçar-se encara més per aconseguir
que el seu impacte sigui mínim, tant durant el temps que duri l’explota-
ció, com un cop finalitzada”. Per tant, la Guia intenta donar resposta,
des de múltiples vessants, a les necessitats d’adaptació i millora cons-
tant del sector. Al llarg de les seves pàgines s’ha intentat donar una visió
integrada del medi ambient, tot acostant-se al medi ambient sense
donar l’esquena al món social. 

Actualment, la indústria extractiva és, probablement, un dels sectors
d’activitat que compta amb un major nombre de controls ambientals. I
no només això, sinó que, per tal de garantir que es realitzaren les res-
tauracions de les activitats un cop finalitzades, el sector té dipositat en
forma d’avals bancaris més de 60 milions d’euros. 

El Gremi publica la Guia 
de bones pràctiques ambientals 

a les activitats extractives de Catalunya

La indústria extractiva fa el possible per potenciar la biodiversitat (foto-

grafia d’Àrids Germans Curanta).

Es reguen i s’asfalten camins per tal de reduir al màxim la pols 

(fotografia de Canteras La Ponderosa). 

4705_GREMI ARIDS.qxp  17/06/2008  10:02  PÆgina 14



15

RECULL DE PREMSA

RECULL DE PREMSA Juny 2008

DIARI DE GIRONA • 04/04/2008

SEGRE (ED.CATALÀ) • 29/05/2008
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EL CORREO GALLEGO • 15/02/2008
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EXPANSIÓ • 09/05/2008
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EL PUNT (VALLES OCCIDENTAL) • 09/04/2008
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EXPANSIÓN CATALUNYA • 02/06/2008

EL MUNDO (EL DIA DE BALEARES) • 06/04/2008
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ENTREVISTA
Com a president del Consell General

del Col·legi d’Economistes d’Espanya,

quina és la seva valoració, a grans trets,

de l’estat actual de l’economia del país?

Sigui una crisi financera, sigui una crisi de
confiança, el cert és que tothom té cons-
ciència d’un canvi de cicle produït d’una
manera abrupte. 

A casa nostra el pes estratègic del sector
de la construcció i la promoció immobilià-
ria introdueix uns elements específics de
preocupació. 

Possiblement seria raonable esperar que
les nostres Administracions en un breu
termini de temps reconeguessin la situació
i, sense enterbolir la mecànica pròpia dels
mercats, introduïssin referències clares
que, sens dubte, ajudarien molt.

Quins són els temes que més preocu-

pen als Col·legis d’Economistes?

Els Col·legis d’Economistes agrupen a
professionals que desenvolupen la seva
activitat en àmbits tan diversos i aparent-
ment allunyats com són els serveis profes-
sionals a les empreses, a les Administra-
cions Públiques o a la gestió i administra-
ció diària de les companyies i entitats. 

Ara, el nou espai europeu d’educació
superior, la formació i reciclatge professio-
nal i el desplegament de normes legals
que afecten al conjunt de l’economia, ocu-
pen en aquests moments prioritàriament el
nostre temps, junt amb un seguiment de la
conjuntura econòmica actual.

Ara per ara, s’està parlant molt de la

crisi del sector de la construcció, quina

és la seva opinió al respecte?

Entenc que se’n parla massa i malament.
El sector de la construcció i la promoció
immobiliària és molt ampli amb subsectors
específics i amb dinàmiques pròpies cada
un d’ells. 

També sorprèn que alguns els mitjans de
comunicació i algunes Administracions
parlin d’aquest sector com si els hi fos aliè,
oblidant la contribució que el mateix ha fet
pel creixement de l’economia espanyola i
les hisendes públiques.

Ens podria dir quina és la seva percep-

ció del sector extractiu, en general?

És un sector estratègic i imprescindible pel
desenvolupament. 

Les societats econòmica i socialment desen-
volupades no poden viure al marge de políti-
ques serioses d’ajut i potenciació dels sectors
industrials i estratègics del cada país.

Quina importància creu que té la indús-

tria dels àrids, com a recurs primari, per

la nostra economia?

Un sector que genera una ocupació direc-
ta i indirecta del 4’9 per cent de la indús-
tria catalana i de l’1 per cent del conjunt
de l’economia, amb unes 250 empreses
amb prop de 400 explotacions actives i
una xifra de negocis rellevant, requereix
d’una atenció específica.

La indústria dels àrids és un proveïdor
estratègic d’altres sectors econòmics i
qualsevol plantejament seriós de desenvo-
lupament econòmic requereix del mateix.

Quins creu que són els reptes actuals,

tant del sector extractiu, com de la

indústria catalana en general?

La potenciació dels factors que impulsen
la competitivitat i un tractament acurat del
mediambient.

Quina és la seva opinió de la fenia que

realitza el Gremi d’Àrids de Catalunya?

Voldria animar i felicitar al Gremi d’Àrids
per la seva visió de com ha de ser una
patronal en el segle XXI, on la defensa níti-
da i intel·ligent dels interessos dels seus
representants s’ha de combinar amb posar
en valor la contribució tan econòmica com
social que el sector aporta al conjunt de la
col·lectivitat.

Valentí Pich

president del Consell General 

de Col·legis d’Economistes d’Espanya

“La indústria dels àrids és un proveïdor

estratègic d’altres sectors econòmics”
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El sector de la construcció i la promoció immobiliària 

és molt ampli amb subsectors específics 

i amb dinàmiques pròpies cada un d’ells

Tothom té consciència 
d’un canvi de cicle produït 

d’una manera abrupte
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